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Protokół Nr XXXIV/2017 

z XXXIV sesji Rady Gminy w Sobolewie, która odbyła się w dniu 28 grudnia 2017 r. 

w sali konferencyjnej Urzędu Gminy w Sobolewie. 

 

Godzina rozpoczęcia – 1005 

Godzina zakończenia – 1205 
 

Obradom przewodniczył Karol Marcinkowski – Przewodniczący Rady Gminy                                  

w Sobolewie. 

Protokolant obrad – Mariola Kępka. 

Stan rady – 15 radnych. 

Obecnych – 14 radnych. Nieobecny radny Paweł Cyrta. 

 

Ponadto w sesji uczestniczyli: 

1. Andrzej Koszutski – Wójt Gminy Sobolew, 

2. Jan Tywanek – Sekretarz Gminy Sobolew, 

3. Grażyna Napora – Skarbnik Gminy Sobolew, 

4. Grzegorz Mikulski – radca prawny, 

5. Ewa Szaniawska – Główna Księgowa Placówek Oświatowych, 

6. Sołtysi z sołectw Gminy Sobolew, 

7. Dyrektorzy szkół i przedszkoli, 

8. Mieszkańcy Gminy. 

 

Załączniki do protokołu stanowią: 

1. Lista obecności radnych – załącznik nr 1, 

2. Lista obecności sołtysów – załącznik nr 2, 

3. Lista obecności zaproszonych gości – załącznik nr 3, 

4. Lista obecności dyrektorów szkół i przedszkoli – załącznik nr 4, 

5. Podjęte uchwały: 

- uchwała Nr XXXIV/240/2017 Rady Gminy w Sobolewie z dnia 28 grudnia 2017 r. 

w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Gminy w Sobolewie na 

2018  r.; 

- uchwała Nr XXXIV/241/2017 Rady Gminy w Sobolewie z dnia 28 grudnia 2017 r. 

zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Lokalnego Programu Rewitalizacji dla Gminy 

Sobolew na lata 2016 – 2022; 

- uchwała Nr XXXIV/242/2017 Rady Gminy w Sobolewie z dnia 28 grudnia 2017 r.  

w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Sobolew na lata 2017-2022; 

- uchwała Nr XXXIV/243/2017 Rady Gminy w Sobolewie z dnia 28 grudnia 2017 r. 

w sprawie zmian w budżecie Gminy Sobolew na 2017 rok; 

- uchwała Nr XXXIV/244/2017 Rady Gminy w Sobolewie z dnia 28 grudnia 2017 r. 

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Sobolew na lata 2018-2022; 

- uchwała budżetowa Nr XXXIV/245/2017 Rady Gminy w Sobolewie z dnia 28 grudnia 

2017 roku w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Sobolew na rok 2018. 

 

Pkt – 1 

Otwarcie obrad 

Przewodniczący Rady Gminy w Sobolewie Karol Marcinkowski otworzył XXXIV sesję Rady 

Gminy w Sobolewie. Powitał Wójta Gminy, Sekretarza Gminy, Skarbnika Gminy, radnych, 

sołtysów oraz mieszkańców. 

 

Poinformował, że ustawowy skład Rady Gminy w Sobolewie wynosi 15 radnych, w sesji 

uczestniczy 12 radnych, co stanowi kworum, a zatem można obradować i podejmować 
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prawomocne uchwały. 

 

Pkt – 2 

Przyjęcie porządku obrad 

Przewodniczący zapytał, czy ktoś ma propozycje zmian porządku obrad. 

Wójt złożył wniosek o wykreślenie z porządku obrad pkt. 9 „Podjęcie uchwały w sprawie 

zamiany działki”. 

Wójt wyjaśnił, iż sprawa dotyczy zamiany działek w Gończycach. Art. 15 ustawy 

o gospodarce nieruchomościami mówi: „Nieruchomości stanowiące własność Skarbu 

Państwa oraz własność jednostki samorządu terytorialnego mogą być przedmiotem zamiany 

na nieruchomości stanowiące własność osób fizycznych lub osób prawnych. W przypadku 

nierównej wartości zamienianych nieruchomości stosuje się dopłatę, której wysokość jest 

równa różnicy wartości zamienianych nieruchomości”. W związku z tym, iż została dokonana 

wycena przedmiotowych działek i wartości nieruchomości są nierówne odbyła się rozmowa 

z ks. proboszczem Janem Spólnym podczas której padło pytanie, czy parafia zgodzi się 

zamienić na takich warunkach. Odpowiedź była, że parafia nie zgodzi się na dopłatę. Stąd 

propozycja o wykreślenie uchwały z porządku obrad, ponieważ nawet jeśli uchwała zostałaby 

podjęta to i tak nie będzie zrealizowana.     

 

Przewodniczący zarządził głosowanie w sprawie powyższego wniosku. 

W głosowaniu uczestniczyło 12 radnych. Nieobecni radni: Paweł Cyrta, Anna Sowa 

i Mirosław Śliz.    

głosów “za” - 8 

głosów “przeciw“ - 2 

głosów “wstrzymujących się” - 1 

Wniosek został przyjęty. 

 

Przewodniczący odczytał porządek obrad po dokonanych zmianach. 

1. Otwarcie obrad. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z XXXIII sesji Rady Gminy w Sobolewie odbytej w dniu 22 listopada 

2017 r. 

4. Informacja Wójta z realizacji uchwał Rady Gminy podjętych na sesji Rady Gminy w dniu 

22 listopada 2017 r. oraz z działalności międzysesyjnej. 

5. Informacja z działalności Rady Powiatu. 

6. Informacja Przewodniczących Stałych Komisji Rady Gminy z działalności Komisji 

między sesjami. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Gminy 

w Sobolewie na 2018 r. 

8. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Lokalnego Programu 

Rewitalizacji dla Gminy Sobolew na lata 2016 – 2022. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Sobolew 

na lata 2017-2022. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Sobolew na 2017 rok. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Sobolew na lata 

2018-2022. 

12. Podjęcie uchwały budżetowej na rok 2018. 

13. Interpelacje, wolne wnioski i zapytania. 

14. Zamknięcie obrad. 
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W głosowaniu uczestniczyło 12 radnych. Nieobecni radni: Paweł Cyrta, Anna Sowa 

i Mirosław Śliz. 

głosów “za” -12 

głosów “przeciw“ - 0 

głosów “wstrzymujących się” – 0 

Porządek obrad został przyjęty jednogłośnie.  

 

Pkt – 3 

Przyjęcie protokołu z XXXIII sesji Rady Gminy w Sobolewie odbytej w dniu 

22 listopada 2017 r. 

Przewodniczący otworzył dyskusję. Wobec braków głosów Przewodniczący zarządził 

głosowanie w sprawie przyjęcia protokołu z XXXIII sesji Rady Gminy w Sobolewie. 

W głosowaniu uczestniczyło 12 radnych. Nieobecni radni: Paweł Cyrta, Anna Sowa 

i Mirosław Śliz.    

głosów “za” -12 

głosów “przeciw“ - 0 

głosów “wstrzymujących się” – 0 

Protokół nr XXXIII/2017 został przyjęty jednogłośnie. 

Do obrad dołączył radny Mirosław Śliz. 

 

Pkt – 4 

Informacja Wójta z realizacji uchwał Rady Gminy podjętych na sesjach Rady Gminy 

w dniu 22 listopada 2017 r. oraz z działalności międzysesyjnej 

Pan Wójt zdał sprawozdanie z realizacji uchwał Rady Gminy podjętych na XXXIII sesji -

załącznik nr 5. 

Następnie przedłożył informację z działalności międzysesyjnej - załącznik nr 6 do niniejszego 

protokołu. 

Przewodniczący otworzył dyskusję do powyższego punktu. 

Nikt nie zabrał głosu. 

 

Pkt – 5 

Informacja z działalności Rady Powiatu 

Radny Powiatu Garwolińskiego Jan Tywanek poinformował, iż odbyła się jedna sesja Rady 

Powiatu podczas, której został zatwierdzony budżet na rok 2018. Dochody budżetu na 2018 r. 

wynoszą 111 308 549,00 zł, a wydatki 113 035 549,00 zł. Różnica będzie pokryta 

z wypuszczonych obligacji Skarbu Państwa. W budżecie na 2018 r. jeśli chodzi o Gminę 

Sobolew to zaplanowano 390 000,00 zł na modernizację internatu, chodzi o dostosowanie 

części przedszkolnej pod internat. Z kolei jeśli chodzi o drogi to w planie zostały ujęte trzy 

inwestycje drogowe: droga Sokół-Przyłęk – 200 tys. zł, droga Sobolew-Kownacica-Gończyce 

– 200 tys. zł oraz droga Sobolew-Budy Krępskie (ul. Krępska) – 170 tys. zł. Ponadto radny 

powiatowy poinformował, iż dobiegła końca budowa Starostwa i obecnie trwają odbiory.  

Przewodniczący otworzył dyskusję do powyższego punktu.  

Radna Justyna Kowalczyk zapytała, czy projekt na ul. Krępską został już wykonany.  

Odpowiedzi udzielił Sekretarz informując, że projekt został wykonany i opiewa na kwotę 

około 1 mln zł w rozbudowanej wersji.  

Radna Justyna Kowalczyk w związku z uzyskaną informacją zapytała jak ma się wobec 

projektu zaplanowany w budżecie wydatek w wysokości 170 tys. zł. 

Sekretarz odpowiedział, iż w 2018 r. zapewne będzie wykonana jakaś część inwestycji.  

Z kolei radny Piotr Szewczyk zapytał, który dokładnie odcinek drogi Sobolew-Kownacica-

Gończyce będzie wykonany. 

Sekretarz odpowiedział, iż nie ma wiedzy na ten temat, ale wydaje mu się, że od Kownacicy 
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w kierunku Gończyc. 

 

Pkt – 6 

Informacja Przewodniczących Stałych Komisji Rady Gminy z działalności Komisji 

między sesjami 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów poinformował, iż Komisja obradowała 3 razy. 

Pierwsze posiedzenie odbyło się 30 listopada 2017 r. tematem głównym posiedzenia było 

omówienie projektu budżetu na 2018 r.  

 

Z kolei 12 grudnia 2017 r. tematem posiedzenia Komisji było rozpatrzenie opinii i wniosków 

Stałych Komisji i sformułowanie ostatecznej opinii o projekcie uchwały budżetowej na rok 

2018. Podczas posiedzenia Przewodnicząca złożyła rezygnację z pełnionej funkcji. Ostatnie 

posiedzenie Komisji odbyło się w dniu 18 grudnia 2017 r. podczas którego wybrano na 

Przewodniczącego Komisji radnego Piotra Szewczyka.  

 

Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych, Samorządu Terytorialnego i Bezpieczeństwa 

poinformował, że Komisja obradowała w dniu 4.12.2017 r., w czasie którego wypracowana 

została opinia w sprawie projektu budżetu gminy na 2018 r. 

Następnie Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury i Sportu poinformowała, że Komisja 

obradowała w dniu 6 grudnia 2017 r. Podczas posiedzenia wypracowana została opinia 

w sprawie projektu budżetu gminy na 2018 r.  

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Gospodarki i Ochrony Środowiska poinformował, 

iż Komisja obradowała w dniu 1 grudnia 2017 r. Tematem głównym posiedzenia było 

wypracowanie opinii w sprawie budżetu na 2018 r. 

 

Jako ostatnia sprawozdanie w imieniu przewodniczącej Komisji Rewizyjnej zdała radna 

Hanna Matyska informując, że Komisja obradowała dwukrotnie od ostatniej sesji. Pierwsze 

posiedzenie odbyło się w dniu 5 grudnia 2017 r. Tematy poruszone podczas posiedzenia były 

następujące: 

1. Wypracowanie opinii Komisji w sprawie projektu uchwały budżetowej na rok 2018. 

2. Ustalenie planu pracy Komisji na 2018 r. 

3. Rozpatrzenie pisma od Pani Krystyny Bogusz. 

4. Sprawy bieżące. 

Z kolei na posiedzeniu w dniu 27 grudnia 2017 r. Komisja ponownie pochyliła się nad sprawą 

zgłoszoną przez mieszkankę panią Krystynę Bogusz.  

Przewodniczący otworzył dyskusję do powyższego punktu.  

Nikt nie zabrał głosu. 

 

Pkt – 7 

Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady 

Gminy w Sobolewie na 2018 r. 

Przewodniczący otworzył dyskusję. 

Z uwagi na brak pytań i uwag do projektu niniejszej uchwały, Przewodniczący Rady poddał 

ją pod głosowanie. 

W głosowaniu uczestniczyło 13 radnych. Nieobecni radni: Paweł Cyrta i Anna Sowa.  

głosów “za” -13 

głosów “przeciw“ - 0 

głosów “wstrzymujących się” – 0 

Uchwała została podjęta jednogłośnie.  
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Pkt – 8 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Lokalnego Programu 

Rewitalizacji dla Gminy Sobolew na lata 2016 – 2022 

Przewodniczący oddał głos pani Anecie Sygockiej.  

Pani Aneta Sygocka powiedziała: „Cały czas dostajemy uwagi, że projekty społeczne mają 

charakter ogólnogminny i są skierowane do wszystkich mieszkańców, a nie bezpośrednio 

do mieszkańców z terenu rewitalizacji. Według zasad opracowania Programu Rewitalizacji 

te projekty powinny być skierowane do osób z obszaru rewitalizacji i mają mieć bezpośredni 

wpływ na te osoby. Dlatego z listy projektów głównych przeniesiono do projektów 

uzupełniających takie zadania jak: 

1. Współpraca z organizacjami pozarządowymi. 

2. Pikniki rodzinne. 

3. Uprawa w zgodzie z naturą. 

4. Ekologia na co dzień. 

5. Edukacja przedszkolna. 

6. Lokalny animator sportu. 

7. Latarnicy. 

Ponadto w tabelach projektów głównych uszczegółowiono i w niektórych projektach 

wskazano wskaźniki produktów, rezultatu i źródła weryfikacji wskaźników i rezultatów. 

To były główne zmiany”.     

 

Przewodniczący otworzył dyskusję. 

Z uwagi na brak pytań i uwag do projektu niniejszej uchwały, Przewodniczący Rady poddał 

ją pod głosowanie. 

W głosowaniu uczestniczyło 13 radnych. Nieobecni radni: Paweł Cyrta i Anna Sowa.  

głosów “za” -13 

głosów “przeciw“ - 0 

głosów “wstrzymujących się” – 0 

Uchwała została podjęta jednogłośnie.  

 

Pkt – 9 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Sobolew 

na lata 2017-2022 

Skarbnik omówiła projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej oraz 

zmian w budżecie Gminy Sobolew na 2017 r. 

Do obrad dołączyła radna Anna Sowa.  

Przewodniczący otworzył dyskusję. 

Z uwagi na brak pytań i uwag do projektu niniejszej uchwały, Przewodniczący Rady poddał 

ją pod głosowanie. 

W głosowaniu uczestniczyło 14 radnych. Nieobecny radny Paweł Cyrta. 

głosów “za” -14 

głosów “przeciw“ - 0 

głosów “wstrzymujących się” – 0 

Uchwała została podjęta jednogłośnie.  

 

Pkt – 10 

Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Sobolew na 2017 rok 

Przewodniczący otworzył dyskusję. 

Z uwagi na brak pytań i uwag do projektu niniejszej uchwały, Przewodniczący Rady poddał 

ją pod głosowanie. 

W głosowaniu uczestniczyło 14 radnych. Nieobecny radny Paweł Cyrta. 
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głosów “za” -14 

głosów “przeciw“ - 0 

głosów “wstrzymujących się” – 0 

Uchwała została podjęta jednogłośnie.  

 

Pkt – 11 

Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Sobolew na lata 

2018-2022 

Jako pierwszy głos zabrał Przewodniczący wychodząc z propozycją, aby ewentualne zmiany 

przegłosować przed WPF, aby nie głosować ich dwa razy. 

Przewodniczący poinformował, iż w dniu 18 grudnia 2017 r. zwołał posiedzenie Komisji 

Budżetu i Finansów, podczas którego wybrano radnego Piotra Szewczyka na 

przewodniczącego Komisji. Na posiedzeniu tym ustalono, że Radzie zostaną przedstawione 

wszystkie wnioski z Komisji, które uzyskały większość na poszczególnych Komisjach lub 

były nie rozstrzygnięte. 

Głos zabrał radny Leszek Urawski mówiąc, iż nie zgadza się z tym, co powiedział przed 

chwilą Przewodniczący, ponieważ na Komisji Budżetu i Finansów ustalone zostało, że na 

sesji zostaną przedstawione tylko te wnioski, które uzyskały akceptację na poszczególnych 

Komisjach, a tam gdzie w głosowaniu był remis to po prostu nie ma wniosku.  

Przewodniczący zgodził się z przedmówcą. 

Następnie Przewodniczący powiedział, iż pierwszy wniosek, to wniosek z Komisji Spraw 

Społecznych, Samorządu Terytorialnego i Bezpieczeństwa z dnia 4.12.2017 r. Danuty 

Błachnio i ten sam wniosek z Komisji Oświaty, Kultury i Sportu z dnia 6.12.2017 r. dotyczył 

Zmniejszenia: 

- z przebudowy drogi w Ostrożeniu Drugim – 50 tys. zł                           

- z przebudowy ul. Dębowej w Sobolewie – 150 tys. zł 

Przeznaczenia na: 

- 100 tys. zł na modernizację ul. Wesołej w Sobolewie 

- 50 tys. zł na modernizację parkingu przy poczcie w Sobolewie 

- 50 tys. zł na budowę garażu dla OSP Godzisz-Kobusy. 

 

Wniosek 2 

Wniosek z Komisji Spraw Społecznych, Samorządu Terytorialnego i Bezpieczeństwa z dnia 

4.12.2017 r. radnego Rafała Talarka i ten sam wniosek z Komisji Rolnictwa, Gospodarki 

i Ochrony Środowiska również radnego Rafała Talarka. Identyczny wniosek został złożony 

przez radnego Leszka Urawskiego w dniu 6.12.2017 r. na posiedzeniu Komisji Oświaty, 

Kultury i Sportu, który brzmiał następująco: 

Zmniejszyć zadanie przebudowa drogi w Chotyni w stronę Zygmuntów o 80 tys. zł 

i przeznaczyć na modernizację drogi w Kownacicy 60 tys. zł i modernizację świetlicy 

w Przyłęku 20 tys. zł.  

Głos zabrał radny Mirosław Owczarczyk wyjaśniając, iż to nie jest cały wniosek tylko jego 

część. 

Przewodniczący odpowiedział, iż rozbił wniosek na mniejsze, bo uwzględnił też wniosek 

daleko idący i nie mógł tego połączyć. Ale jeśli będzie taka wola to zostanie on połączony.  

Głos zabrał radny Leszek Urawski mówiąc, iż głosowanie można przeprowadzić w bardzo 

łatwy sposób. Jest jeden wniosek daleko idący, a jedyny wniosek, który się różni to wniosek 

z Komisji Rewizyjnej. Wnioski mogą być objęte jednym głosowaniem bo jeden wniosek 

wyklucza drugi.  

Przewodniczący dodał, iż trzeci wniosek miał być z Komisji Spraw Społecznych, Samorządu 

Terytorialnego i Bezpieczeństwa. Ponadto powiedział, że do drugiego wniosku jeszcze było 

zmniejszenie wydatków na przebudowę i rozbudowę świetlicy wiejskiej w Sokole o 150 tys. 
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zł. Ten sam wniosek złożony był w dniu 1.12.2017 r., 4.12.2017 r. i 6.12.2017 r. Tylko 

wniosek radnego Henryka Pukaluka z Komisji Rewizyjnej różnił się ponieważ dotyczył 

zdjęcia 80 tys. zł z zdania przebudowa drogi w Chotyni w stronę Zygmuntów i przeznaczenia 

55 tys. zł na przebudowę drogi w Kownacicy w kierunku pana Flaka i 25 tys. zł na 

modernizację parkingu przy poczcie w Sobolewie.  

Przewodniczący zapytał, czy ktoś ma inne propozycje zmian.  

Nie było głosów w związku z tym, Przewodniczący zapytał kto jest za tym aby: 

Zmniejszyć: 

- o 50 tys. zł zadanie przebudowa drogi w Ostrożeniu Drugim  

- o 150 tys. zł zadanie przebudowa ul. Dębowej w Sobolewie 

I przeznaczyć na: 

- 100 tys. zł na modernizację ul. Wesołej w Sobolewie 

- 50 tys. zł na modernizację parkingu przy poczcie w Sobolewie 

- 50 tys. zł na budowę garażu dla OSP Godzisz-Kobusy.  

Głos zabrał radny Leszek Urawski mówiąc: „Jeszcze raz powtarzam. Mamy z trzech Komisji 

jeden wniosek i mówi ogólnie o zmianach. Należałoby postawić jeden wniosek, że jeżeli 

mamy obniżenie środków to mamy z przebudowy drogi w Chotyni, z przebudowy drogi 

w Ostrożeniu Drugim, z przebudowy ul. Dębowej w Sobolewie i przebudowy i rozbudowy 

świetlicy w Sokole. Są to obniżenia środków. Jeśli chodzi o dodanie pozycji to mamy: 

modernizacja drogi w Kownacicy, zagospodarowanie świetlicy w Przyłęku, modernizacja 

parkingu przy poczcie w Sobolewie i budowa garażu OSP Godzisz-Kobusy. To jest wniosek 

najdalej idący”.  

Przewodniczący uważam, że wniosek najdalej idący jest wówczas, gdy mamy przebudowę 

drogi w Chotyni bo mamy dwie propozycje zmian i wtedy głosujemy wniosek najdalej idący. 

A w tym przypadku mamy wnioski, które dotyczą czego innego.       

Radny Leszek Urawski powiedział, iż jedyne co się różni to propozycja podziału 80 tys. zł. 

Można głosować po 3, 4 razy to samo, albo można to zrobić w jednym głosowaniu 

ale o wszystkim decyduje Przewodniczący. Radny dodał, iż jego zdaniem wniosek z Komisji 

Oświaty, Kultury i Sportu jest najdalej idący.  

Przewodniczący obstawał przy tym, że są dwa wnioski. Pierwszy dotyczy podziału środków 

z drogi w Ostrożeniu Drugim i ul. Dębowej. Drugi wniosek mówi o tym, że do jednej kwoty 

są dwie propozycje zmian. Jest propozycja, aby zdjąć 80 tys. zł z zadania modernizacja drogi 

w Chotyni i przeznaczyć to w pierwszej opcji 60 tys. zł na drogę w Kownacicy i 20 tys. zł na 

modernizację świetlicy w Przyłęku. Z kolei z Komisji Rewizyjnej jest propozycja podziału 

80 tys. zł na 55 tys. zł na przebudowę drogi w Kownacicy w kierunku pana Flaka i 25 tys. zł 

na modernizację parkingu przy poczcie w Sobolewie. Chodzi o to, że w związku z tym, iż są 

dwie propozycje podziału środków należy zdecydować, czy Rada jest za wnioskiem np. 

z Komisji Oświaty, Kultury i Sportu, czy za wnioskiem z Komisji Rewizyjnej i to jest 

wniosek najdalej idący.  

Głos zabrał radny Mirosław Owczarczyk mówiąc, że jego zdaniem to wniosek z Komisji 

Spraw Społecznych, Samorządu Terytorialnego i Bezpieczeństwa jest wnioskiem najdalej 

idącym.  

Przewodniczący przypomniał, iż to on jest odpowiedzialny za przeprowadzenie głosowania 

i przeprowadzi go w taki sposób, aby było rzetelne. Był zdania, iż aby wszystko było jasne 

powinny być przeprowadzone 3 głosowania: 

Wniosek 1  

- zmniejszenie z przebudowy drogi w Ostrożeniu Drugim i ul. Dębowej w Sobolewie 

i przeznaczenie ich na modernizację ul. Wesołej oraz budowę parkingu przy poczcie i budowę 

garażu dla OSP Godzisz-Kobusy.  

Radny Leszek Urawski zapytał, kto postawił taki wniosek. 

Przewodniczący odpowiedział, że na Komisji Spraw Społecznych, Samorządu Terytorialnego 

i Bezpieczeństwa taki wniosek postawiła radna Danuta Błachnio, z kolei na Komisji Oświaty, 
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Kultury i Sportu ten sam wniosek postawił radny Leszek Urawski.  

Radny Leszek Urawski zwrócił się do Przewodniczącego o sprostowanie do protokołu, że taki 

wniosek nie był przez niego postawiony.  

Przewodniczący odpowiedział, iż zostanie to sprawdzone w takim razie w protokole 

z posiedzenia Komisji. Przewodniczący tłumaczył, iż na trzech Komisjach był postawiony 

taki sam wniosek. 

Radny Leszek Urawski poprosił Przewodniczącego o mówienie prawdy, bo nikt nie postawił 

wniosku, który on przytacza.  

Przewodniczący odczytał część protokołu z Komisji Kultury, Oświaty i Sportu zawierającą 

treść spornego wniosku. Wniosek radnego Leszka Urawskiego brzmiał:  

Zdjęcie środków z następujących zadań: 

- przebudowy drogi w Chotyni w stronę Zygmuntów – 80 000 zł 

- przebudowy drogi Ostrożeń Drugim– 50 000 zł 

- przebudowy ul. Dębowej w Sobolewie – 150 000 zł 

- przebudowy i rozbudowy istniejącej zabudowy w miejscowości Sokół wraz ze zmianą 

sposobu przeznaczenia na budynek świetlicy wiejskiej i zagospodarowanie terenu – 

150 000 zł. 

Przeznaczenie tych środków na następujące zadania: 

- modernizację drogi w Kownacicy w kierunku pana Cieśli – 60 000 zł 

- modernizację świetlicy w Kownacicy – 150 000 zł 

- modernizację świetlicy w Przyłęku – 20 000 zł 

- modernizację ul. Wesołej w Sobolewie – 100 000 zł 

- modernizację parkingu przy poczcie w  Sobolewie – 50 000 zł 

- budowę garażu dla OSP Godzisz-Kobusy – 50 000 zł 

Głos zabrał radny Leszek Urawski pytając jak ma się przytoczony wniosek do tego, który 

Przewodniczący chciał poddać pod głosowanie.  

Przewodniczący tłumaczył, iż przygotowując wnioski pod głosowanie musiał wybrać 

te wnioski, które dotyczą poszczególnych zadań. 

Radny Leszek Urawski powiedział, iż Przewodniczący może poddawać pod głosowanie 

wnioski, które są zaopiniowane przez Komisje, a nie je modyfikować i poddawać pod 

głosowanie zmodyfikowane.  

Przewodniczący tłumaczył, iż gdyby poddał pod głosowanie wnioski, które zostały połączone 

w jeden to okazało by się, że są sprzeczne. Przygotowując poszczególne wnioski pod 

głosowania nic tak naprawdę się nie zmieniło, wnioski zostały jedynie podzielone 

tematycznie, aby były bardziej czytelne.              

Radny Leszek Urawski zapytał na jakiej podstawie Przewodniczący dokonał takiego 

podziału.  

Przewodniczący odpowiedział, iż jeśli jest taka wola to może być głosowany każdy wniosek 

z poszczególnej Komisji oddzielnie. 

Radny Leszek Urawski zaznaczył, iż Rada może głosować wnioski tylko te, które są 

zaopiniowane przez Komisje. 

Przewodniczący zarządził 10 minutową przerwę.  

Wznowiono obrady po przerwie.  

Przewodniczący zaznaczył, iż w bilansie tych wszystkich wniosków, które zostały złożone nic 

nie zostało zmienione czy też poprawione. Chodzi tylko oto, żeby każdy radny mógł 

zagłosować nad każdym wnioskiem tak jak chce. W momencie jeśli wszystko będzie 

głosowane blokiem, to tak naprawdę radny z jedną rzeczą może się zgadzać, a z druga nie. 

Dlatego Przewodniczący obstawał za poddaniem pod głosowanie trzech wniosków, które się 

nie pokrywają z całością. Tylko wówczas będzie to prawidłowo przegłosowane.  

Radny Mirosław Owczarczyk zapytał, co w sytuacji, kiedy w głosowaniu przejdzie 

jednocześnie podział 80 tys. zł na drogę w Kownacicy i świetlicę w Przyłęku i jednocześnie 

przejdzie wniosek radnego Henryka Pukaluka o podział tych samych środków na inną drogę 
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w Kownacicy i parking w Sobolewie.  

Przewodniczący powiedział, że proponuje przegłosować trzy wnioski, które nie będą się 

wykluczać.  

Wniosek 1 

Zdjęcie: 

- 50 tys. zł z przebudowy drogi w Ostrożeniu Drugim  

- 150 tys. zł z przebudowy ul. Dębowej w Sobolewie 

Przeznaczenie na: 

- 100 tys. zł na modernizację ul. Wesołej w Sobolewie 

- 50 tys. zł na modernizację parkingu przy poczcie w Sobolewie 

- 50 tys. zł budowa garażu dla OSP Godzisz-Kobusy 

Wniosek 2     

Zdjęcie: 

- 80 tys. zł z przebudowy drogi w Chotyni w stronę Zygmuntów 

Przeznaczenie na: 

- 55 tys. zł na modernizację drogi w Kownacicy w kierunku pana Flaka 

- 25 tys. zł na modernizację parkingu przy poczcie w Sobolewie 

Czy 

- 60 tys. zł na modernizację drogi w Kownacicy koło pana Cieśli 

- 20 tys. zł na modernizację świetlicy w Przyłęku 

Wniosek 3 

Zdjęcie: 

- 150 tys. zł z przebudowy i rozbudowy świetlicy w Sokole  

Przeznaczenie na: 

- 150 tys. zł na modernizację świetlicy w Kownacicy. 

Przewodniczący dodał, iż są to trzy wnioski, które się nie nakładają i nic się nie zmienia co do 

kwot.  

Radny Leszek Urawski złożył wniosek, aby przegłosować procedurę głosowania 

a mianowicie, aby w jednym głosowaniu przegłosować dwa wnioski jeden z Komisji 

Oświaty, Kultury i Sportu lub z Komisji Spraw Społecznych, Samorządu Terytorialnego 

i Bezpieczeństwa i drugi z Komisji Rewizyjnej radnego Henryka Pukaluka jako dwa 

przeciwstawne w jednym głosowaniu. Radny powiedział, iż widzi niebezpieczeństwo, 

że mogą przejść np. wszystkie trzy wnioski pozytywnie i co wówczas, gdy na Kownacicę 

będzie jednocześnie 60 tys. zł i 55 tys. zł, a na parking przy poczcie 25 tys. zł i 50 tys. zł. 

Dlatego chciał, aby jako Rada przegłosować procedurę zatwierdzenia zmian.  

Głos zabrał mieszkaniec Jan Krupa mówiąc, iż z tego co słyszy są dwa wnioski. W obu 

wnioskach jest pozycja, aby przekazać na parking przy poczcie środki. Jak wobec tego będzie 

w praktyce jeśli oba przejdą, czy należy to rozumieć, że kwoty będą zsumowane i na 

modernizację parkingu będzie 75 tys. zł. Ponadto mieszkaniec był zdania, że każdy wniosek 

powinien być poddany pod głosowanie.     

Ponownie głos zabrał radny Leszek Urawski tłumacząc, iż mieszkaniec nie ma racji, 

ponieważ jedynym rozwiązaniem jest przegłosowanie wniosku jako przeciwstawny, czyli 

albo 50 tys. zł albo 25 tys. zł.  

Przewodniczący z kolei był zdania, że nie można głosować wniosku z Komisji Rewizyjnej 

z wnioskiem, który jest o wiele bardziej rozbudowany.      

Głos zabrała radna Justyna Kowalczyk zadając pytanie, czy w propozycji Przewodniczącego 

są jakieś wnioski, których propozycja przedstawionych trzech głosowań nie uwzględnia. Czy 

coś zostało pominięte w tych wnioskach lub przeinaczone.  

Przewodniczący zarządził głosowanie w sprawie wniosku radnego Leszka Urawskiego, 

aby przegłosować dwa wnioski w jednym głosowaniu.  

W głosowaniu uczestniczyło 14 radnych. Nieobecny radny Paweł Cyrta. 

głosów “za” - 9 
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głosów “przeciw“ - 4 

głosów “wstrzymujących się” – 1 

Wniosek został przyjęty.  

Głos zabrał radny Henryk Pukaluk mówiąc, że to co zostało przegłosowane jest nie do 

przyjęcia, ponieważ wniosek dotyczący podziału środków w Chotyni w jednym wypadku jest 

podzielony inaczej, a w drugim wypadku jest podzielony inaczej. Gdyby to było z tej samej 

pozycji w takich samych wielkościach to jeszcze mogłoby być to tak przegłosowane. Ale są to 

dwie różne rzeczy i nie wolno ich traktować w ten sposób, powinny być głosowane 

oddzielnie.  

Przewodniczący zwrócił się do radcy prawnego jakie jest jego zdanie w tym zakresie.     

Radna Hanna Matyska przypomniała, iż w poprzednim roku był głosowany wniosek najdalej 

idący.  

Przewodniczący powiedział, że jego zdaniem w tym przypadku wnioski się pokrywają.  

Radny Leszek Urawski przypomniał, iż Przewodniczący ma prowadzić sesję, a nie wyrażać 

swoje opinie. Dziewięciu radnych wypowiedziało się w jaki sposób chce przegłosować 

zmiany do budżetu.  

Radca odpowiadając na wcześniej zadane pytania poinformował, iż jedna z form została 

przed chwilą przegłosowana. 

Radny Leszek Urawski przypomniał, że taka forma głosowania nie jest pierwszy raz 

stosowana.  

Przewodniczący poprosił radnego o przedstawienie jeszcze raz powyższej formy.  

Radny Leszek Urawski wyjaśnił, iż chodzi o to, aby zmiany do budżetu 2018 r. zostały 

przegłosowane w jednym głosowaniu. Poddać pod głosowanie jako wniosek przeciwstawny 

jeden daleko idący np. z Komisji Oświaty, Kultury i Sportu i drugi z Komisji Rewizyjnej.         

Przewodniczący zapytał, kto jest za wprowadzeniem do budżetu zmian polegających na: 

Zdjęciu: 

- 80 tys. zł z przebudowy drogi w Chotyni w stronę Zygmuntów 

- 50 tys. zł z przebudowy drogi w Ostrożeniu Drugim 

- 150 tys. zł z przebudowy ul. Dębowej w Sobolewie 

- 150 tys. zł przebudowy i rozbudowy świetlicy w Sokole 

Przeznaczeniu tych środków na następujące zadania: 

- 60 tys. zł modernizacja drogi w Kownacicy koło Cieśli 

- 150 tys. zł modernizacja świetlicy w Kownacicy 

- 20 tys. zł modernizacja świetlicy w Przyłęku 

- 100 tys. zł modernizacja ul. Wesołej w Sobolewie 

- 50 tys. zł modernizacja parkingu przy poczcie w Sobolewie 

- 50 tys. zł budowa garażu OSP Godzisz-Kobusy 

W głosowaniu uczestniczyło 14 radnych. Nieobecny radny Paweł Cyrta. 

głosów “za” - 8 

głosów “przeciw“ - 4 

głosów “wstrzymujących się” – 2 

Radny Leszek Urawski zwrócił uwagę na to, że powinno paść jeszcze pytanie, kto jest za 

wnioskiem drugim. Prawidłowo to powinno paść pytanie kto jest za pierwszym wnioskiem, 

kto jest za drugim wnioskiem, następnie dopiero kto jest przeciw i kto się wstrzymał.  

Przewodniczący tłumaczył, że drugi wniosek nie jest tak rozbudowany jak pierwszy. Jeśli 

z głosowania wiadomo, że większość była za pierwszym wnioskiem to nie może być za 

drugim.  

Radny Leszek Urawski powiedział, iż takie przeprowadzenie głosowania zakłada z góry 

wynik głosowania.  
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Głos zabrał radny Henryk Pukaluk pytając, dlaczego nie był poddany pod głosowanie drugi 

wniosek.  

Przewodniczący wyjaśniał, iż pierwszy wniosek poparło 8 radnych, czyli większość.     

Radny Leszek Urawski był zdania, że Przewodniczący źle przeprowadził głosowanie. 

Głos zabrał radny Henryk Pukaluk mówiąc, iż na Komisji Budżetu i Finansów było 

powiedziane, że wnioski, które zostały złożone i nie znalazły akceptacji powinny być 

przegłosowane na sesji. Nie można wobec tego teraz stwierdzić, że nad wybranymi 

wnioskami Rada głosuje, a nad innymi nie. Każdy wniosek powinien być przegłosowany 

w sposób jednoznaczny.  

Radny Leszek Urawski ponownie podkreślił, że gdyby Przewodniczący poprawnie 

przeprowadził głosowanie, to wówczas oba wnioski byłyby głosowane. 

Przewodniczący wyjaśniał, iż przegłosowany wniosek był najdalej idącym, ponieważ 

obligował wszystkie zmiany. Nie można przeciwważyć wniosku radnego Henryka Pukaluka 

i głosować naprzeciw dużemu wnioskowi. Gdyby oba wnioski dotyczyły podziału wyłącznie 

80 tys. zł to faktycznie należałoby wówczas przegłosować kto jest za jednym podziałem, a kto 

za drugim. Wniosek pierwszy jest na tyle rozbudowany, że nie można było przeprowadzić 

głosowania kto popiera duży wniosek, a kto mały. Zdaniem Przewodniczącego jedynym 

rozwiązaniem było przegłosowanie obu wniosków zupełnie oddzielnie.  

Radny Leszek Urawski powiedział, że wnioski powinny być przegłosowane jako 

przeciwstawne.  

Z kolei radny Henryk Pukaluk był zdania, że są to dwa różne wnioski i nie można traktować 

ich jednakowo. Wniosek z Komisji Rewizyjnej powinien być poddany pod głosowanie. 

Przewodniczący wyjaśniał, iż chciał przeprowadzić tak głosowanie, aby wszystko było 

czytelne i aby każdy wiedział czego dotyczyły.  

Następnie Przewodniczący oddał głos pani Skarbnik, która omówiła zmiany, które należy 

dokonać w projekcie uchwały budżetowej na 2018 r. oraz w Wieloletniej Prognozie 

Finansowej na lata 2018-2022 – zmiany stanowią załącznik nr 7 do niniejszego protokołu.  

Przewodniczący zarządził głosowanie w sprawie przyjęcia zmian zaprezentowanych przez 

Skarbnika. 

W głosowaniu uczestniczyło 14 radnych. Nieobecny radny Paweł Cyrta. 

głosów “za” - 14 

głosów “przeciw“ - 0 

głosów “wstrzymujących się” – 0 

Zmiany zostały przyjęte jednogłośnie. 

Następnie Przewodniczący zarządził głosowanie w sprawie uchwały Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Sobolew na lata 2018-2022 z uwzględnieniem przegłosowanych zmian. 

W głosowaniu uczestniczyło 14 radnych. Nieobecny radny Paweł Cyrta. 

głosów “za” - 9 

głosów “przeciw“ - 0 

głosów “wstrzymujących się” – 4 

Jedna osoba nie brała udziału w głosowaniu. 

Uchwała została podjęta. 

 

Pkt – 12 

Podjęcie uchwały budżetowej na rok 2018 

Przewodniczący zarządził głosowanie w sprawie uchwały budżetowej na rok 2018, 

z uwzględnieniem przegłosowanych zmian. 

W głosowaniu uczestniczyło 14 radnych. Nieobecny radny Paweł Cyrta. 



 

12 

 

głosów “za” - 9 

głosów “przeciw“ - 0 

głosów “wstrzymujących się” – 4 

Jedna osoba nie brała udziału w głosowaniu. 

Uchwała została podjęta. 

 

Pkt – 13 

Interpelacje, wolne wnioski i zapytania 

Jako pierwszy głos zabrał Przewodniczący przypominając Przewodniczącym Komisji 

o zwoływanie posiedzeń Komisji i ustalaniu planów pracy na 2018 r. Ponadto 

Przewodniczący przekazał życzenia świąteczne, które wpłynęły do Rady od Wicemarszałek 

Senatu Marii Koc. 

Następnie głos zabrała radna Justyna Kowalczyk mówiąc: „Na ręce Przewodniczącego 

chciałabym złożyć rezygnację. Jest mi przykro, ale nie chcę robić problemów mieszkańcom 

ul. Dębowej, bo ewidentne niewykonywanie tego remontu i przesunięcie, jak pan Marian 

mówi, zabranie 150 tys. zł w tym budżecie, zamyka mi ręce. Może przyjdzie inny radny, 

który będzie odpowiadał i Wójtowi i Radzie i może ta ulica zostanie zrobiona”.  

Radna Justyna Kowalczyk opuściła obrady. 

Głos zabrał mieszkaniec Jan Krupa, który zaznaczył, iż jego zdaniem za dużo polityki 

wkradło się w pracę Rady. Jego zdaniem to co przedstawił Radzie Wójt jako autor projektu 

budżetu, powinno być przyjęte, bo był to dobry projekt i nie należało go korygować. 

Następnie mieszkaniec dodał, iż nie zgadza się z autorem cofnięcia z ul. Dębowej środków. 

Ulica ta jest ulicą, której może nie widać, ale jest gęsto zabudowana. Jako mieszkaniec 

i przewodniczący Rady Sołeckiej nie akceptuje tej zmiany. Mieszkaniec dodał, iż dziwi go to 

co obserwuje i nie bardzo rozumie. Przez 8 lat był przewodniczącym Komisji Budżetu 

i Finansów i zawsze było tak, że Komisja Budżetu i Finansów zbierała wnioski 

i przygotowywała jakby końcowy projekt uchwały budżetowej, który przedstawiany był 

Radzie.     

Głos zabrała radna Danuta Błachnio, zwracając się do mieszkańca wyjaśniła, iż obecnie to 

emocje grają główną rolę. Radna dodała: „W poprzednich latach to pani Justyna składała 

wnioski i przesuwała środki, zabierając nam pieniądze, tylko dlatego, że mieli większość. 

Wtedy jakoś nikt się nie upominał za nami. A my zostaliśmy na swoich stanowiskach, broniąc 

resztek, które nam zostały. Skoro mówi Pan, że nie widać ul. Dębowej, to z całym 

szacunkiem proszę przejechać się na ul. Wesołą. Ja pracuję z ludźmi, którzy z tamtego 

kierunku przychodzą do pracy. Muszą zakładać worki foliowe na nogi lub gumiaki bo nie ma 

jak przejść. Naprawdę jestem całym sercem za ul. Dębową, ale to jest taki moment kiedy 

chociaż trochę chcieliśmy pomóc ludziom, bo tam też mieszka dużo ludzi i też są małe dzieci. 

To nie jest zła wola z naszej strony. Ale takiej akcji jak zrobiła pani Justyna rezygnując przy 

pierwszej porażce. My z pokorą znosiliśmy to, co nas dotykało od początku tej Rady”.  

Głos zabrał radny Leszek Urawski, który uzupełniając wypowiedź poprzedniczki 

przypomniał, iż nie stało się nic nowego. Przez trzy lata były głosowane zmiany do budżetu 

pakietowo i często przedstawiane w ostatniej chwili i Skarbnik często nie wiedziała co zrobić. 

Następnie odniósł się do inwestycji na ul. Dębowej przypominając, że było zaplanowane 

na ten cel 350 tys. zł, a w projekcie były uwzględnione chodniki po obu stronach drogi. Jest to 

ulica osiedlowa i nie ma potrzeby budowania chodników po obu stronach. Patrząc realnie 

na ul. Dębową zaprojektowano 350 tys. zł, choć znajduje się na górce i 150 tys. zł 

na ul. Wiosenną, gdzie jest to ulica łącząca trzy duże ulice i nie wystarczy pewnie nawet 

na zmodernizowanie połowy przedmiotowej ulicy. A co do ul. Wesołej to tylko błoto, błoto. 

Następnie radny powrócił do słów radnej Justyny Kowalczyk, która powiedziała, że zostało 

jej coś zablokowane. Jeśli każdy by tak patrzył to on powinien już dawno zrezygnować bo 

przez trzy lata na jego okręg wyborczy przeznaczanych było zero złotych. Radny dodał: 
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„Ja pracuję bo mnie powołano i czy mam sprzyjające warunki, czy nie to pracuję w tej 

Radzie, a nie zabieram zabawki i idę z piaskownicy”.  

Głos zabrał Przewodniczący przypominając, iż Rada podejmuje decyzję o wykonaniu drogi, 

a za wykonanie inwestycji odpowiedzialny jest Wójt. Rada przyznaje środki, a o tym ile 

będzie chodników decyduje Wójt. Wójt w oparciu o środki finansowe ma wykonać projekt 

i zrealizować zadanie.  

Radny Leszek Urawski nawiązując do wypowiedzi Przewodniczącego powiedział, że jest 

zdania, iż skoro to Rada przyznaje środki, to powinna przydzielać takie środki, aby na ulicy 

osiedlowej nie budować dwóch chodników. Radny dodał, iż obecnie chodnik przydałby się na 

pewno na ul. Polnej. Obecnie na ul. Polnej jednocześnie jadą samochody ciężarowe 

i osobowe i idą małe dzieci.  

Głos zabrał radny Mirosław Owczarczyk przypominając, że niektórzy radni „ogniowali” przy 

projekcie budżetu, że nie dotrzymuję obietnicy, którą złożyłem mówiąc, że jeśli w tym roku 

zostanie zakupiony samochód dla OSP Chotynia to nie będę brał udziału w podziale budżetu 

na rok 2018. Poprosił aby Ci, którzy wówczas kierowali tego typu zarzuty wytłumaczyli się 

teraz z tego.  

Głos zabrał Wójt mówiąc, że jego zdaniem uchwalony budżet z przyjętymi zmianami jest 

budżetem bardzo dobrym. Dobrze stało się, że przyszła propozycja zmian, bo są słuszne. 

Na koniec Wójt powiedział, że kończy się rok, dlatego na ten przyszły 2018 życzy 

aby wszystko się spełniło. Należy zapomnieć o swarach, waśniach by nie przerodziły się one 

w nienawiść. Należy dyskutować bo taka jest demokracja. Włodarz podziękował za cały rok 

pracy.     

Na zakończenie również przewodniczący złożył życzenia i podziękował za mijający rok 

współpracy. 
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Zamknięcie obrad 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Karol Marcinkowski 

podziękował obecnym za przybycie na sesję i dokonał zamknięcia XXXIV sesji Rady Gminy 

w Sobolewie. 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

Przewodniczący Rady Gminy  

/-/ Karol Marcinkowski 


